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Vážení spoluobčané,
přinášíme Vám první vydání našeho obecního 
zpravodaje v tomto roce. Ano, vydání prvního 
čísla se trochu opozdilo. Pod návalem prací 
při dokončování úprav a přístavby obecního 
úřadu, úklidu a přípravy na slavnostní otevře-
ní jsme nenašli prostor pro vydání březnové 
čísla zpravodaje. O  zimních měsících konce 
loňského a letošního roku se nedá říci, že by 
kopírovaly období s předchozích let. Ke kon-
ci listopadu se objevily první sněhové vločky 
a  ve výsledku napadlo více sněhu, než bylo 
v  posledních letech obvyklé. Děti si alespoň 
po nějakou dobu užívaly zimních radovánek, 
Vánoce ale byly na blátě. Zima potom o sobě 
dala vědět ještě druhý a  třetí lednový týden, 
kdy byly celodenní mrazy a  ráno spadla rtuť 
teploměru i k -15°C. Pak se ale oteplilo a zima 
se už nevrátila. Naopak nás překvapily teplé 
dny koncem března a začátkem dubna, které 

umožnily přírodě zezelenat a rozkvést. Vypl-
nilo se mi i  přání, abychom alespoň jednou 
za čas při velikonoční výzdobě návsi moh-
li nazdobit břízu se zelenými lístky. Přitom 
jsem si ale vzpomněl na svou mámu, která 
vždy brzké jarní oteplení komentovala slovy: 
„ Co březen zazelená, duben spálí.“ I když pra-
nostiky z  minulého století v  současné době 
už úplně nefungují, tato se bohužel vyplnila 
v plném rozsahu. Jen na území ČR se škody 
v sadech po dubnových mrazech odhadují na 
jednu miliardu korun. Když vidím doma náš 
vlašský ořech, z kterého visí jen tmavohnědé 
cáry, tak mi to přijde hodně líto. Příchod máje 
nám přinesl oteplení s očekáváním příchodu 
léta, které má být údajně hodně horké a  su-
ché. Doufejme, že dlouhodobé předpovědi 
nevyjdou, protože takové počasí vyvolává 
neúrodu a extrémy ve formě bouřek s vydat-
nými srážkami a silným větrem. Je dobré, že 

se v  březnu tohoto roku podařilo předat ve-
řejnosti do užívání nově zrekonstruovaný sál 
a přístavbu budovy obecního úřadu, a v obci 
v  prvních měsících roku zorganizovat kul-
turní akce s  oslavou konce masopustu, jak 
formou průvodu, tak dětského karnevalu 
pro nejmenší občánky i  oblíbené maškarní 
merendy pro dospělé. Podařilo se také ozdo-
bit náves velikonoční výzdobou a  na konci 
dubna zde pro veřejnost uspořádat stavění 
máje a pálení čarodějnic. Tato akce byla letos 
poznamenána nejprve vyhlášením mimořád-
ných opatření z důvodu sucha a silného větru 
a po půlnoci incidentem, který nemá v histo-
rii naší obce obdoby. I když jsem dodnes ještě 
touto událostí otřesen, tradičně děkuji, všem 
pořadatelům za zorganizování uvedených 
akcí, které jistě přispěly alespoň do půlnoci 
30. dubna k zajištění dobré nálady v naší obci.

František Zvolský, starosta

SLOVO STAROSTY
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VÝPIS USNESENÍ Z 8. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE M�Č
konaného dne 11. 12. 2023

1.  POVĚŘENÍ K  VÝKONU KOORDINÁTO� SOCIÁLNÍ PRÁCE NA ÚZEMÍ OBCE PROSTŘEDNICTVÍM SVAZKU OBCÍ 
CHOPOS

Usnesení č. 1-8/2023 Zastupitelstvo obce pověřuje na základě § 35, odst. 2 zákona o obcích koordinátora sociální práce, prostřednictvím 
dobrovolného svazku obcí CHOPOS, k výkonu sociální práce na území obce za účelem vytváření podmínek pro rozvoj.
9 hlasů pro. Návrh byl schválen.

2. NÁVRH NA PŘEDÁNÍ VODOHOSPODÁŘSKÉ INF�STRUKTURY OBCE DO SPRÁVY SVAZKU SPOLEČNÁ VODA d.s.o.
Usnesení č. 2-8/2023 Zastupitelstvo obce
- bere na vědomí vložení majetku tvořícího vodovody a kanalizace pro veřejnou potřebu ve vlastnictví Obce Mrač speci�kovaného v příloze č.1 
Smlouvy o přenechání VHI do užívání za účelem jejího provozu a příloze č.1 Smlouvy o poskytnutí základního vkladu člena DSO do hospoda-
ření dobrovolného svazku obcí Společná voda d.s.o.; dle ustanovení § 38 zákona o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů,
- schvaluje uzavření smlouvy mezi Obcí Mrač a Společnou vodou, na základě níž dojde k vložení Vloženého majetku dle předchozího bodu 
usnesení do hospodaření Společné vody a přenesení majetkových práv k Vloženému majetku na Společnou vodu v rozsahu dle stanov Společné 
vody;
- ukládá starostovi obce zabezpečit provedení potřebných úkonů k realizaci tohoto usnesení.
6 hlasů pro, 1 proti (Dvořák), 2 zdržel se (Stegura, Fumferová). Návrh byl schválen.

3.  NÁVRH NA SCHVÁLENÍ DODATKU KE SMLOUVĚ O DÍLO SE ZHOTOVITELEM STAVBY –STAVEBNÍ ÚP�VY A PŘÍSTAV-
BA BUDOVY OÚ

Usnesení č. 3-8/2023
Zastupitelstvo obce
- bere na vědomí změny ve �nancování zakázky „Stavební úpravy, přístavba Obecní úřad Mrač, víceúčelový objekt
- schvaluje dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo se společností Sládek Group, a.s., Jana Nohy 1441, Benešov, včetně všech příloh, které jsou nedílnou 
součástí tohoto dodatku č. 1 smlouvy o dílo
- ukládá starostovi obce zabezpečit provedení potřebných úkonů k realizaci tohoto usnesení.
6 hlasů pro, 3 proti (Fumferová, Stegura, Dvořák). Návrh byl schválen.

4. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ ROZPOČTU OBCE NA ROK 2024
Usnesení č. 4-8/2023
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočet obce na rok 2024.
7 hlasů pro, 2 zdržel se (Fumferová, Stegura). Návrh byl schválen.

5. NÁVRH NA ÚP�VU CENY ZA DODÁVKU PITNÉ VODY
Usnesení č. 5-8/2023
Zastupitelstvo obce schvaluje úpravu ceny za dodávku pitné vody od 1. 1. 2024 na 51,30 Kč včetně DPH za 1 m3 pro konečného odběratele 
v obci Mrač.
8 hlasů pro, 1 zdržel se (Fumferová). Návrh byl schválen

6. NÁVRH NA ÚP�VU CENY ZA ODVOD A ČIŠTĚNÍ ODPADNÍ VODY
Usnesení č. 6-8/2023
Zastupitelstvo obce schvaluje úpravu ceny za odvod a likvidaci splaškových vod od 1. 1. 2024 na 67,20 Kč s DPH za 1 m3.
6 hlasů pro, 1 proti (Dvořák), 2 zdržel se (Fumferová, Stegura). Návrh byl schválen.

7. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ VYHLÁŠKY O STANOVENÍ OBECNÍHO SYSTÉMU ODPADOVÉHO HOSPODÁŘSTVÍ
Usnesení č. 7-8/2023
Zastupitelstvo obce schvaluje Obecně závaznou vyhlášku obce Mrač č. 1/2023 o stanovení obecního systému odpadového hospodářství.
9 hlasů pro. Návrh byl schválen

8. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ VYHLÁŠKY O MÍSTNÍM POPLATKU ZA OBECNÍ SYSTÉM ODPADOVÉHO HOSPODÁŘSTVÍ
Usnesení č. 8-8/2023
Zastupitelstvo obce schvaluje Obecně závaznou vyhlášku obce Mrač č. 2/2023 o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství.
6 hlasů pro, 1 proti (Fumferová), 2 zdržel se (Dvořák, Stegura). Návrh byl schválen.

USNESENÍ ZASTUPITELSTVA

›››
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VÝPIS USNESENÍ Z 9. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE M�Č
konaného dne 4. 3. 2024

1. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ ROZPOČTOVÉHO OPATŘENÍ K 31. 12. 2023
Usnesení č. 1-9/2024 Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 11 - 2023, které upravuje skutečné příjmy a výdaje �nančních pro-
středků obce k 31. 12. 2023.
11 hlasů pro. Návrh byl schválen.

2.  STAVEBNÍ ÚP�VY A PŘÍSTAVBA BUDOVY OÚ, PROVEDENÉ PRÁCE NAD RÁMEC PROJEKTU K 7. ÚNORU 2024 A PŘE-
DÁNÍ STAVBY

Zastupitelstvo obce bere na vědomí provedení prací k 7. 2. 2024 nad rámec projektu Stavební úpravy a přístavba budovy Obecního úřadu dle 
předložených podkladů. Provedení prací bylo nutné k dokončení a funkčnímu využití stavby.

3. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ STAVEBNÍCH ÚP�V CENT� OBCE
Usnesení č. 2-9/2024
Zastupitelstvo obce
- schvaluje provedení stavebních úprav centra obce v souladu s předloženou projektovou dokumentací,
- schvaluje podání žádosti o dotaci ze Středočeského fondu obnovy venkova na provedení stavebních úprav centra obce.
8 hlasů pro, 1 proti (Stegura), 2 zdržel se (Fumferová, Dvořák). Návrh byl schválen.

4. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY - přípojka kanalizace
Usnesení č. 3-9/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje darovací smlouvu na úhradu části nákladů vynaložených na stavbu kanalizační přípojky k nemovitosti č. p. 163 
a 226 a pověřuje starostu obce k podpisu smluv.
11 hlasů pro. Návrh byl schválen.

VÝPIS USNESENÍ Z 10. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE M�Č
konaného dne 18. 3. 2024

1. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ ROZPOČTOVÉHO OPATŘENÍ Č. 1-2024
Usnesení č. 1-10/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 1-2024. K vyrovnání schodku rozpočtu budou využity �nanční prostředky z kladného 
výsledku hospodaření předchozích let.
8 hlasů pro, 2 zdržel se (Fumferová, Stegura). Návrh byl schválen.

2. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY O DÍLO „OBNOVA ALEJÍ M�Č“
Usnesení č. 2-10/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje smlouvu o dílo na „Obnovu alejí Mrač“ se ZO ČSOP Vlašim, Pláteníkova 264, Vlašim a pověřuje starostu obce 
k podpisu smlouvy.
10 hlasů pro. Návrh byl schválen.

9. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY - přípojka kanalizace
Usnesení č. 9-8/2023
Zastupitelstvo obce schvaluje darovací smlouvu na úhradu části nákladů vynaložených na stavbu kanalizační přípojky k nemovitosti č. p. 139, 
162 a 179 a pověřuje starostu obce k podpisu smluv.
9 hlasů pro. Návrh byl schválen.
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PŘESTAVBA BUDOVY OBECNÍHO 
ÚŘADU
V  neděli 17.  března se konalo slavnostní 
otevření nové přístavby zasedací místnosti 
a nově zrekonstruovaného sálu, kde se moh-
li nejen občané Mrače seznámit s  novými 
prostory budovy obecního úřadu. Starosta 
František Zvolský po přivítání hostů vydal 
pokyn k přestřižení pásky. A jak bylo řečeno, 
pásku stříhali ti, kteří měli největší podíl na 
celé stavbě – místostarosta obce Pavel Škvor, 
který přispěl nemalou mírou, projektant Ing. 
Petr Vitner, architekt Vojtěch Vejvoda, který 
spojením historické části s novodobou částí 
dal budově novou tvář a za dodavatele stavby 
společnosti SLÁDEK GROUP, a.s. Benešov, 
pan Jiří Bohata, který měl celou stavbu na 
starost.

K  nahlédnutí byla i  knihovna, která byla 
přestěhována zpět do svých prostor, i když 
také v  novém kabátě. A  protože bylo jídla 
i  pití dostatek, tak si většina zúčastněných 
poseděla, popovídala a zavzpomínala i s ro-
dáky na doby, kdy chodili v mládí v Mrači 
tancovat. Promítaly se fotogra�e, jak z his-
torie, tak z  průběhu stavby. K  příjemné 
zábavě přispěl i úžasný pěvecký sbor SES-
TRY V  AKCI pod vedením Tomáše Ma-
ďara. O  výzdobu, úklid i  veškeré přípravy 
na nedělní odpoledne se postarali členové 
dobrovolných hasičů, svazu žen, zdravotně 
postižených, také někteří zastupitelé, kroni-
kářka, fotogra�a Veronika Pilařová, kultur-
ní a stavební komise obce.

VENKOVNÍ ÚP�VY CENT� OBCE
Rekonstrukce budovy se dokončila, ale ješ-
tě nás čekají venkovní úpravy okolo budovy 
a  návsi. Trochu nás zdrželo stavební povo-
lení, výběrové řízení již proběhlo, tak práce 
mohou začít. Bude provedena rekonstrukce/
obnova stávající opěrné stěny na jižní straně 
od obecního úřadu, vydláždění příkopu po-
dél parku, zpevněná plocha okolo soch a vy-
rovnávací „ztracené schody“ k sochám a zvo-
ničce, také obnova/přeskládání některých 
zpevněných ploch, odstranění některých 
zídek v  parku a  zlepšení celkové architekto-
nické úrovně návsi.

�NALIZACE
Byly zahájeny dokončovací práce na nově vy-
budovaných kanalizačních stokách, zejména 
v  Podmračí. Řízený vrt pod sjezdem ze sil-
nice I/3 musí být proveden znovu z důvodu 

nevyhovující hloubky 
uložení. V  Podmračí 
v  komunikaci k  byto-
vému domu byla ulo-
žena nová dešťová ka-
nalizace. Také se reali-
zuje dlouho očekáva-
né připojení řadových 
domů v  Podmračí. 
Jakmile bude stavba 
předána a bude vydán 
kolaudační souhlas, 
ozveme se všem, kteří 
se chtějí na nové řady 
připojit. V  případě 

dotazů či požadavků mne kontaktujte na 
tel. 731 512 738.

OBNOVA ALEJÍ
V  letošním roce bude probíhat obnova alejí, 
jak do Tužinky tak i  části aleje od hospodář-
ského dvora směrem do Poříčí nad Sázavou. 
V létě by mělo být zahájeno ošetřování stromů, 
na podzim bude provedeno kácení 21 stromů 
a následovat bude hned nová výsadba.

Šárka Zvolská, předsedkyně stavební komise

INFORMACE STAVEBNÍ KOMISE

Slavnostního otevření se zúčastnil také au-
tor projektu Ing. Petr Vitner a pan architekt 
Vojtěch Vejvoda, kteří jsou společně autory 
fasádního pláště přístavby budovy obecního 
úřadu. Pan architekt Vejvoda při slavnostním 
otevření řekl:

„V  první řadě bych chtěl poděkovat za důvěru 
a příležitost zúčastnit se této akce a možnosti tu 

nějak přispět. Paní Zvolská říkala, že by byla 
moc ráda, kdybych Vám odprezentoval koncept 
řešení přístavby nebo jejího fasádního pláště, 
proč se ten růžek odchlípává, proč není dotažen 
až na hranu. Když to vezmu úplně od začátku, 
paní Zvolská s panem starostou za mnou přišli, 
jestli bych se nepodíval na tehdejší projekt a ne-
vnesl do něj něco ze sebe, nějak to neupravil. 
Vlastně mysleli, že změním barvu. Já to ale vše 

zkomplikoval, přidělal jsem práci všem zúčast-
něným, ale snad to stálo za to. Na čem stál ten 
koncept fasádního pláště. Dostaly se ke mně fo-
togra�e z kroniky, kde byla vidět původní fasáda 
hostince, říkal jsem si, že by bylo správné ji ob-
novit, zachovat tak, jak byla. A na tom jsem ten 
koncept postavil. Akorát to do toho řešení vneslo 
velký problém, jak navázat historickou fasádu 
na soudobý objekt přístavby, která je moderní 

PROSLOV ARCHITEKTA

›››
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s plochou střechou. Měl jsem strach, že když to 
jen tak jednoduše „nalepíme“ na tu historizující 
fasádu, tak aby to nevypadalo zvláštně. Přemýš-
lel jsem nad tím a napadla mě možná trošičku 
drzá a ironická myšlenka, nestavit se k té fasádě 
jako k  fasádě, ale jako k  nálepce, nebo tapetě 
a  sjednotit  tou fasádou dva nesourodé prvky. 

Proto se ten růžeček na rohu odchlípává, proto-
že je to taková imitace nedolepené tapety, která 
pomohla ke sjednocení toho vizuálu té přístavby 
s  obecním úřadem. Doufám, že se Vám to líbí 
a  že jste s  tím spokojeni. Děkuji za pozornost 
a ještě jednou za důvěru.“

Při slavnostním otevření se mne někteří hos-
té dotazovali na �nancování stavby konkrét-
ně na výši dotace. Financování bylo sděleno 
na zasedáních zastupitelstva a je zapsáno i ve 
zveřejněných zápisech. Nebylo rozděleno na 
jednotlivé úseky, protože rozpočet stavby byl 
k dispozici jen jako celek. Proto jsem po do-
končení stavby požádal rozpočtáře o oddě-
lení �nancování jednotlivých úseků. Strávil 
nad tím spoustu času, výsledek máme k dis-
pozici dle jednotlivých částí.

Zhotovitelům jsme uhradili:
–  za rekonstrukci sálu včetně odstranění a vy-

budování nového skladu 2.831.470 Kč,
–  za přístavbu - zasedací místnost 5.403.491 Kč,
–  za budovu úřadu 1. 866.850 Kč. 

Bylo by nepřesné rozdělení nákladů TZB na 
jednotlivé části budovy tzn. elektroinstalaci 
silnoproud i slaboproud, hromosvod, tope-
ní, vzduchotechniku a splaškovou kanaliza-
ci, proto je cena uvedena jako celek ve výši 
1.889.957 Kč. Jako celek je uvedena také 
cena za zpevněné plochy a dešťovou kanali-
zaci, ta je ve výši 666.809 Kč. Celková cena 
na stavební práce byla zhotovitelům uhra-
zena ve výši 12.658  577 Kč bez DPH. Na 
uvedené náklady jsme získali dotaci ve výši 
8.966.000 Kč.

Dotace je určena pouze pro stavební úpravy 
a přístavby veřejných budov. Odděleně proto 
byla provedena ještě nová fasáda a výměna 
oken a dveří na pronajímané části budovy 

(restaurace, byty) v  ceně 676.033 Kč. Tyto 
práce nemohly být součástí projektu. 

K  tomu ještě musíme připočítat daň z  při-
dané hodnoty odvedené státu (DPH), ta je 
v celkové výši 2.800.268 Kč. Tato částka se 
nám brzy do rozpočtu vrátí, protože obec 
má významný příjem z DPH přerozdělenou 
městům a obcím ze státního rozpočtu v rám-
ci RUD tzv. rozpočtového určení daní. 

To je asi vše k  nákladům na stavební práce 
v rámci akce „Stavební úpravy a přístavba bu-
dovy obecního úřadu Mrač“.

František Zvolský, starosta

Jak jsem již předeslal v  úvodním slovu, le-
tošní pálení čarodějnic bylo poznamenáno 
nejprve vyhlášením mimořádných opatření 
z důvodu sucha a silného větru a po půlnoci 
incidentem, který nemá v  historii naší obce 
zřejmě obdoby. Domnívám se, že by všichni 
občané měli být s tímto neomluvitelným či-
nem seznámeni.

Incident způsobili občané od ohně z  dolní 
části obce, kteří přišli porazit májku na náves. 
Obestoupili stánek s občerstvením, aby přes 
ně nebylo vidět a  jeden z  nich chtěl skrytě 
májku podříznout aku řetězovou pilou. Toho 
si všiml místostarosta obce Pavel Škvor a šel 
zasáhnout. Při snaze odvrátit nebezpečí pádu 
májky byl pořezán řetězovou pilou na hřbetu 
ruky. I přes zranění byl úspěšný, ale pila letěla 
do ohně. Zúčastnění se ji snažili zachránit, ale 
z pily zůstaly jen škvarky. Není se čemu divit, 
takto by po způsobeném úrazu zřejmě reago-
vala většina z nás. Pavel odešel do zbrojnice, 
kde zjistil, že řeznou ránu musí ošetřit lékař, 
proto mu přivolali sanitku, která ho odvezla 
do nemocnice. Zúčastnění se bránili tím, že 

prý je to tradice. Skutečně? Májku přišli pod-
říznout občané z  vlastní obce? Nevím, ale 
ohně se pálili od nepaměti s menšími přestáv-
kami v horní i dolní části obce a nepamatuji, 
že bychom si chtěli vzájemně kácet májku. 

Další mnohem závažnější věcí je skuteč-
nost, že májka nestojí na volném prostran-
ství. Při silném větru mohla nekontrolo-
vatelně padnout na stánek. Když pominu, 
že někde v  prostoru byla i  naše Bára, tak 
ve stánku a kolem něj byli ještě pořadatelé 
a návštěvníci akce co ještě neodešli. Na náv-
si u třešně stála auta. Místostarosta se snažil 
zabránit případné újmě na životech, zdraví 
či majetku. Navíc byl jako velitel jednotky 
požární ochrany obce vzhledem k vyhláše-
ným mimořádným opatřením v podstatě ve 
službě, připraven k případnému zásahu. Je-
likož přišli kácet májku občané z naší obce, 
tak museli vědět, o koho se jedná. Když tyto 
okolnosti vyhodnocuji, nemůžu se zbavit 
myšlenky, že šlo v podstatě o napadení ve-
řejného činitele. Tento incident, ale ještě 
neměl svůj konec.

Když místostarosta Pavel přijel po třetí ho-
dině ranní z  nemocnice taxislužbou, tak na 
návsi viděl přicházet dva občany pod vlivem, 
v  kovbojských kloboucích, od ohně z  dol-
ní části obce. Jeden z  nich ho začal napadat 
a vyčítat mu jako místostarostovi, že jsme na 
obci nezákonně prošustrovali nějaké nesmy-
slné sumy a že na návsi při pokusu o pokáce-
ní májky dostali přes ústa nějaké děti apod. 
Zřejmě také truchlil nad ztrátou aku pily. 
Cílem těchto nechtěných návštěvníků bylo 
vyvolat rvačku.

K  dalšímu incidentu již naštěstí nedošlo, 
přesto tuto roztržku přijely ukončit přivolané 
dvě policejní hlídky včetně sanitky. Když se 
nad tím více zamyslím, tak mi přijde, že nešlo 
ani tak o tradici, ale spíše o mstu a snahu po-
škodit obec. Padlá májka mohla v parku nebo 
na návsi způsobit v silném větru skutečně ka-
tastrofu a obci velké problémy. Na závěr bych 
chtěl Pavlovi poděkovat za odvrácení nebez-
pečí a přeji mu brzké uzdravení. Na ruce má 
několik stehů.

František Zvolský, starosta 

FINANCOVÁNÍ REKONSTRUKCE A PŘÍSTAVBY BUDOVY OBECNÍHO ÚŘADU

PÁLENÍ ČARODĚJNIC S NEČEKANÝM PRŮBĚHEM
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V  tomto vydání zpravodaje bych chtěl napsat 
pár řádek k  historii mračských pohostinství, 
které souvisí s objektem č. p. 14, ve kterém se 
nachází nově zrekonstruovaný prostor sálu 
a  nové přístavba, které byly v  březnu předány 
do užívání veřejnosti.

V Mrači byly po první světové válce v provozu 
dvě pohostinství. Jedno se nacházelo v  horní 
části návsi v  budově č. p. 1 u  Čedíků. To fun-
govalo do 50. let minulého století, do doby ko-
lektivizace vesnice. Tehdejší majitelé nechtěli 
vstoupit a pracovat v JZD, tak byli donuceni ob-
jekt za nevýhodných podmínek darovat státu. 
Po tomto kroku zde vznikla úřadovna Místního 
národního výboru Mrač (MNV), z malého sálu 
se stala zasedací místnost, fungovala zde i místní 
lidová knihovna, využíval se jeden byt a ze sto-

doly vznikla Hasičská zbrojnice. Zemědělskou 
usedlost a pohostinství v objektu č. p. 14 vlast-
nili manželé Chrpovi. Pan Chrpa byl v době po 
první světové válce starostou naší obce. V této 
době postavil u pohostinství nový sál, který byl 
před sto lety v  roce 1923 otevřen. Pan Chrpa 
zde plánoval i vybudování penzionu, ale v roce 
1927 nečekaně zemřel na zánět slepého střeva. 
Po té vdova provozovala pohostinství s panem 
Klauzem a  v  době před druhou světovou vál-
kou ho prodali Studničkovým, kteří na sebe 
provozovali pohostinství do doby kolektivizace 
vesnice, po té byli donuceni objekt předat do 
provozování spotřebnímu družstvu Jednota 
a  pracovali zde jako zaměstnanci. Velkou tra-
dici měl v  Mrači divadelní ochotnický spolek, 
proto u sálu bylo přistavěno jeviště a kulisárna. 
Objekt č. p. 14 takto fungoval do roku 1975, 

kdy byl otevřen v č. p. 270 nový objekt Jednoty, 
kde bylo provozováno pohostinství a samoob-
služná prodejna, součástí byl i  velký sál. Nový 
objekt Jednoty tehdy vybudovali místní obča-
né formou brigád. Po roce 1976 se Studničko-
vi odstěhovali a  zdejší zemědělskou usedlost 
s  bývalým pohostinstvím prodali MNV Mrač. 
Po té bylo rozhodnuto, že objekt sálu bude vy-
užíván jako tělocvična. Ještě před rokem 1980 
bylo od sálu odstraněno jeviště a  kulisárna. 
Jedním z  důvodů tohoto kroku bylo rozšíření 
silnice pro velký provoz nákladních automobilů 
po zrušení vlečky do lomu v  roce 1965. V  80. 
letech se MNV v Mrači usnesl, že bývalý chlév 
a stodolu odbourá a na místě postaví novou bu-
dovu pro MNV a k využití pro služby občanům. 
V rámci této přestavby byla později odstraněna 
i  kůlna, když přestala sloužit k  uskladnění sta-

HISTORIE POHOSTINSTVÍ A DŮVODY ÚPRAV BUDOVY ÚŘADU V MRAČI

›››
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vebního materiálu. Budova sálu byla dále vyu-
žívána jako tělocvična. Po roce 1989 byl objekt 
č. p. 1, kde sídlil MNV, vrácen v restituci Čedí-
kovým. V té době byl již obecní úřad přestěho-
ván do budovy č. p. 14. V roce 1996 byl objekt 
Jednoty č. p. 270 prodán do soukromých rukou 
a v roce 1997 přestal být využíván jako pohos-
tinství a začal být užíván jako sklad. V této době 
nebyla v Mrači jediná hospoda. Ta se brzy vráti-
la do č. p. 14. Nejdříve do sálu. V roce 1998 byla 
zahájena přestavba původní budovy, kde v pat-
ře vznikly dva byty a v přízemí z bývalého bytu 
a  lokálu vznikla restaurace. Sál se začal opět 
využívat ke konání společenských akcí. V míst-
nostech pro služby byla v té době prodejna. Po 
roce 2000 v rámci dalších stavebních úprav byl 
úřad přestěhován do původní zasedací místnos-
ti v I. patře. Ta nesloužila ke svému účelu, proto 
byla od roku 1990 do roku 2000 pronajímána 
k soukromým účelům. Šily se zde oděvy.

A v přízemí do místa úřadu byla přesunuta pro-
dejna a  obecní knihovna. Z  prodejny vznikla 
kuchyně k restauraci.

Téměř čtvrt století, od doby kdy byl sál opě-
tovně využíván ke společenským akcím, poža-
dovali občané rekonstrukci sálu a  vybudování 
alespoň malé přístavby. V obci ale docházelo od 
70.  let minulého století k  výpadkům dodávky 
pitné vody do horní části obce, po desetiletí se 
také mluvilo o  potřebě vybudování splaškové 
kanalizace a  nutnosti opravy nejvíce poško-
zených komunikací a  také rekonstrukci dolní 
vodní nádrže. Tyto úkoly byly upřednostněny 
před potřebu rekonstrukce a  přístavby sálu. 
V  roce 2011 se přesto podařilo zpevnit krov 
a položit novou krytinu na střechu sálu. V prů-

běhu doby byl posílen vodovodní řad a podařila 
se vybudovat hlavní stoková síť splaškové kana-
lizace s  čistírnou odpadních vod. Daří se nám 
i postupně opravovat nejvíce poškozené komu-
nikace. Dolní vodní nádrž se podařilo zrekon-
struovat také.

V  předchozím volebním období se jednání 
zastupitelstva přesunula do sálu, protože malá 
zasedací místnost v  rámci kanceláře úřadu již 
nedostačovala. Již delší dobu jsme uvažova-
li o  zateplení celé budovy, rekonstrukci sálu 
a přístavba budovy byla také nadále potřebná. 
V  roce 2022 jsme proto oslovili projektanta 
pana Vitnera a  zadali mu zpracování projektu 
na stavební úpravy a  přístavbu budovy obec-
ního úřadu. Získali jsme i  potřebné staveb-
ní povolení a  ještě v  témže roce jsme využili 
možnost k  podání žádosti o  dotaci na rekon-
strukce a přístavby veřejných budov od Mini-
sterstva pro místní rozvoj. Dotaci ve výši bez-
mála 9 milionů korun jsme ve výsledku získali 
jako náhradníci až v roce 2023, v dubnu téhož 
roku jsme zahájili stavební práce. Stavba byla 
obci předána na konci února  2024, začátkem 
března jsme získali potřebný kolaudační sou-
hlas. V  rámci stavby podpořené dotací byly 
zatepleny stropy, vyměněna střešní krytina na 
budově úřadu a  zatepleno obvodové zdivo na 
celé veřejné části budovy. Na sále byla vybudo-
vána úplně nová struktura podlahy, z  důvodu 
odstranění vlhkosti bylo původní podloží do 
hloubky 1m vytěženo a nahrazeno kamenivem 
s větracími průduchy. V horní skladbě podlahy 
je provedena důkladná izolace proti vlhkosti, 
podlaha je zateplena a  na sále bylo umístěno 
ústřední vytápění. V  rámci projektu byla také 
přistavěna nová zasedací místnost, která se dá 

využívat, společně se sálem ke kulturním ak-
cím. Se situováním a vzhledem přístavby nám 
poradil pan architekt Vejvoda. Výsledek je ve-
řejností hodnocen jako zdařilý. To je v krátkos-
ti asi vše k historii pohostinství v Mrači a změ-
nám objektu č. p. 14.

V závěru bych chtěl poděkovat těm zastupite-
lům, kteří podporují tento projekt od počátku 
až doposud. Vyzdvihuji zejména zájem a  od-
vedenou práci místostarosty Pavla Škvora, 
který byl na stavbě téměř denně na úkor svého 
volného času a  rodinného života, významně 
ale svou činností pomohl k  provádění stavby 
podle našich představ. Nebylo to vždy úplně 
jednoduché. Také děkuji předsedkyni staveb-
ní komise, která stavbě věnovala také spoustu 
svého času i všem ostatním, kteří se podíleli na 
zdárném výsledku celého projektu, včetně pří-
pravy a průběhu slavnostního otevření.

Krátce jste byli seznámeni s  historií a  důvo-
dem současné úpravy objektu č. p. 14, který od 
svého vzniku získal dnešní podobu v průběhu 
několika století. Stavebními úpravami a  pří-
stavbou budovy obecního úřadu provedenými 
v  roce 2023 a  2024 vzniklo zázemí, které má 
všechny předpoklady stát se moderním cent-
rem společenského života naší obce. Věřím, že 
bude celý objekt užíván po dlouhá léta ke své-
mu účelu. Vede mne k tomu i fakt, že od slav-
nostního otevření v druhé polovině března do 
konce letošního roku tzn. zhruba během osmi 
měsíců, bude sál a  přístavba využita k  zhruba 
35 spolkovým, soukromým i veřejným akcím.

František Zvolský, starosta
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V  polovině února se konal již šestý ročník 
obnoveného masopustního průvodu. Letoš-
ní průvod čítal na 40 masek a  doprovázely 
jej desítky přihlížejících „civilů“. Průvod se 
vydal od Rezidence Slunce přes náves smě-
rem k Podmračí s rozvernými písněmi, které 

doprovodila muzika složená z  muzikantů 
místních i přespolních. Děkujeme hospody-
ním a  hospodářům bydlícím na trase, kteří 
otevřeli své dvory a  pozdravili maškary mi-
lým slovem a masopustním pohoštěním. Za 
odměnu jim muzika zahrála píseň na přání 

a  nechyběl ani tanec s  medvědem nebo le-
pými děvami. Průvod byl ukončen tradičně 
v  Podmračí pod tvrzí odpravením medvěda 
a jeho následným oživnutím.

Pavlína Žáková
Mračský okrašlovací spolek

MASOPUSTNÍ PRŮVOD

Ani letos jsme nemohli vynechat vynáše-
ní smrti neboli Morany. Podobně jako loni 

jsme akci zahájili výtvarnou dílnou, kde si 
děti mohly vyrobit svoje vlastní malé Mora-
ny. Poté se velká Morana v doprovodu hejna 
malých Moran vydala na svou poslední pouť 
k Benešovskému potoku. Muzika jí na cestu 
vyhrávala tradiční písně i veselé lidové písnič-
ky s jarní tématikou. Letos se ale Smrtka své-
mu osudu bránila: přivolala déšť a doufala, že 
nás od našeho záměru odradí. Ale my jsme 
se nedali a Smrtka skončila jako obvykle: ač 
byla mokrá, zapálili jsme ji a hodili do poto-
ka. Z  Mrače tak odešla zima a  otevřeli jsme 
brány jaru.

Za Mračský okrašlovací spolek
Pavlína Žáková

V  letošním roce byl dětský karneval docela 
jiný než ty předešlé. Původní termín byl sice 
posunutý z důvodu dokončení přístavby za-
sedací místnosti, ale vyplatilo se to. O zábavu 
se tentokrát postaral klaun Bambulík, který 

si s  dětmi zacvičil, zatancoval, zasoutěžil. 
Radost nejen dětí v  maskách, ale i  písničky 
se smíchem se nesly sálem i přístavbou. Ale 
co opravdu děti potěšilo? Pejsci, žirafy či 
meče vytvarované z balónků, které dostaly 

od Bambulíka. Ten ještě na závěr vystřelil 
do sálu zlaté hvězdičky. To bylo radosti! Tě-
šíme se na krásné masky opět v příštím roce.

Martina Poupětová
předsedkyně kulturní komise

MORANA SE LETOS ZLOBILA - MARNĚ

DĚTSKÝ KARNEVAL
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V  sobotu 30.  března se konala tradiční 
Maškarní merenda, a  protože se konala 
o  velikonočním víkendu, měla název „Ve-
likonoční“. Pořadatelé vyzdobili sál barev-
nými fábory a připravili bohatou tombolu. 
K  maškarnímu reji zahrála již osvědčená 
kapela Tomáš Maďar band, která to pořád-
ně rozjela, a  přítomní se k  tanci nemuseli 
nijak přemlouvat. Byla to první velká akce 

konaná v  našem nově zrekonstruovaném 
obecním sále a snad i proto se zúčastnilo vel-
ké množství návštěvníků. Dá se říct, že bylo 
„úplně nabito“, ale právě díky nové přístavbě 
sálu měli všichni své místo zajištěné.

Dorazilo velké množství masek, z čehož měli 
pořadatelé obzvlášť velikou radost. Kapela 
vyhodnotila nejlepší masky, které byly oce-

něny mimo jiné i  velikonočním mazancem. 
Ocenění a  poděkování si zaslouží všichni, 
kteří přišli a  také ti, kteří věnovali ceny do 
tomboly. Velikonoční maškarní merenda se 
zkrátka povedla!

Všem výše jmenovaným velice děkujeme 
a těšíme se zase na příští rok!

Za tým pořadatelů Kamila Kuchtová

VELIKONOČNÍ MAŠKARNÍ MERENDA

Také o letošním velikonočním týdnu připra-
vil Mračský okrašlovací spolek pro veřejnost 
tradiční jarní zábavnou stezku s úkoly. Počasí 
nám přálo, a tak si celé rodiny mohly naplno 
užít krásnou procházku jarní přírodou přes 
osadu Ztracená stopa. Na cestě děti čekalo 
12  vědomostních úkolů s  jarní tématikou 
a  také různé pohybové aktivity, překážky 
a  bludiště. Díky správně vyplněné tajence 
děti v  cíli objevily skrytý poklad a  odnesly 
si zaslouženou odměnu. Odměnou pro nás 
organizátory pak byla rekordní účast a krásná 
zpětná vazba v návštěvní knize.

Za Mračský okrašlovací spolek
Magdalena Sarnovská

Letošní ročník akce „Ukliďme Česko“ se 
konal hned po velikonocích. Dobrovolníci 
dorazili opět pro pytle a rukavice, které vydá-
valy členky mračského  Sdružení zdravotně 
postižených. Na cestu si dobrovolníci mohli 
vybrat Fidorku či Brumíka nebo jablko, pro 
děti bylo připraveno i pitíčko.

Jako každý rok se podařilo sesbírat nejen od-
padky všeho druhu, ale také zlikvidovat černé 
skládky. Některá místa ještě úklid čeká. Dě-
kuji Františkovi Fialovi, který se stará o úklid 
a úpravu míst okolo obce po celý rok. Škoda 
jen, že někteří zoufalci naše okolí stále zne-
čišťují.

Šárka Zvolská, předsedkyně stavební komise

JARNÍ STEZKA S ÚKOLY

JARNÍ ÚKLID OBCE
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›› Stalo se

Uzlová štafeta
Na začátku nového roku jsme se s  dětmi 
účastnili soutěže „Uzlová štafeta“, která se ko-
nala tradičně v Ostředku. Přestože jsme byli 
kvůli nemocem v  oslabení, na soutěž jsme 

vydali. Někteří ví, jaké byly jejich slabiny, 
a proto bude nutné na příští soutěž zase více 
trénovat. Krásné umístění přivezla Verča G., 
která se umístila na krásném 6. místě v kate-
gorii „Dorost“.

Velikonoční běh

Na Velký pátek 29. března jsme pořádali opět 
pro nadšené sportovce „Velikonoční běh“. 
Trasa byla stejná  – jeden okruh 3 km nebo 
pak dva okruhy na 6 km. Letos se zaregistro-
valo téměř 40 běžců. Vyhlášena byla katego-
rie na 3 km, kategorie 6 km „Muži“ a  6 km 
„Ženy“, nově pak nejmladší účastník – ročník 
2015 a nejstarší běžec – ročník 1960.

Počasí nám vyšlo, sluníčko svítilo. Pro zá-
vodníky i  fanoušky bylo připraveno i  pestré 
občerstvení. Součástí odměn byly i  ručně 
pletené pomlázky od našich hasičů i hasiček.

Soutěž TFA „O železného Hasíka“
V  sobotu 13.  dubna se konala soutěž TFA 
mladých hasičů „O  železného Hasíka“. Sou-
těž se tentokrát konala v  letním kině (bý-

valém zimním stadionu) v  parku ve Vlaši-
mi. Z  okresu Benešov se zúčastnilo okolo 
250  mladých hasičů, kteří poměřili své síly. 
Našemu 10člennému družstvu se dařilo 
nejlépe v  kategorii střední dívky, Verče Sv., 
která se umístila na 6. místě. V kategorii star-
ší chlapci se na 5. místě umístil Ondra Sv. 
a v kategorii dorostu pak Verča G. na 2. místě.

Všem mladým hasičům patří velká poklona 
za zvládnutí trati a jejich veliký posun, zvlášť 
pak veliká pochvala těm nejmenším – Amál-
ce, Aničce a Tobíkovi, pro které to byla jejich 
první soutěž, kterou hravě zvládli.

Sběr železného šrotu
V pátek 19. dubna provedli hasiči v obci tra-
diční sběr železného šrotu. Děkujeme všem, 
kteří přispěli.

Čarodějnice 2024
Poslední dubnový den je tradičně spojován 
s upalováním čarodějnic. Ne jinak tomu bylo 
i u nás. Děti nejdříve ozdobily májku pentle-
mi, a ta se pak pomocí silných chlapů posta-
vila. Po 20. hodině se zapálila vatra s čaroděj-
nicí. Na malém ohýnku bylo možné si upéct 
buřta nebo klobásu. Za dobrovolný příspě-
vek bylo připravené pivo i  limonáda. Počasí 
nám přálo, tak příjemná zábava pokračovala 
do pozdních nočních hodin.

Co dalšího nás čeká:
25. května – okrsková soutěž hasičů
26. května – soutěž pro mladé hasiče – Běh 
na 60 m s překážkami
15. června – soutěž pro mladé hasiče – Mrač-
ský Florián
7. září – Rozloučení s prázdninami – akce pro 
děti na návsi
28. října – Zvon míru v Roveretu
24. prosince – Vánoční setkání na návsi

Kateřina Dvořáková, SDH Mrač

CO SE DĚLO U HASIČŮ
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Připravuje se ‹‹

                       

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
               Vážení rodiče,   
             v neděli 22. září 2024 proběhne v sále Obecního úřadu v Mrači slavnostní  
             přivítání dětiček narozených od 16. srpna 2022 do 25. srpna 2024. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pokud máte zájem zúčastnit se této slavnostní akce, kontaktujte nás, prosím:  
tel. č. 317 779 233,  P. Slancová, e-mail: ou@mrac.cz. 

  Uzavírka přihlášek:  31. srpna 2024  

SVOZ ODPADU
V letošním roce obec pokračuje v kom-

binovaném svozu směsného komunál-

ního odpadu. Od května do září bude 

odpad svážen jednou za čtrnáct dní. To 

platí pro všechny nádoby tzn. popelnice 

120 l a 240 l i kontejnery 1100 l u byto-

vých domů a u hřiště v Podmračí. Důvo-

dem omezení jsou rostoucí náklady na 

svoz a v tomto roce zejména na likvida-

ci odpadů. Touto úpravou se snižují cel-

kové výdaje na odpadové hospodářství.

TERMÍNY ČTRNÁCTIDENNÍHO SVOZU

KVĚTEN 2. 5. 16. 5. 30. 5.

ČERVEN 13. 6  27. 6.

ČERVENEC 11. 7. 25. 7.

SRPEN 8. 8. 22. 8.

ZÁŘÍ 5. 9. 19. 9.
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VÍTÁME MEZI NÁMI
Nové občance i jejím rodičům přejeme hodně zdraví, štěstí a radosti.
Marie Pešírová narozena 22. 12. 2023

JUBILANTI
Jubilantům srdečně blahopřejeme a  do dalších let přejeme pevné 
zdraví.
Paní Hana Štruncová oslavila 11. 12. 2023 75 let
Paní Dagmar Chrpová oslavila 2. 1. 2024 75 let
Pan Petr Chrpa oslavil 20. 1. 2024 75 let
Paní Eva Kunešová oslavila 5. 1. 2024 70 let
Pan Jan Slad oslavil 9. 1. 2024 75 let
Paní Libuše Gajdová oslavila 14. 1. 2024 70 let
Pan František Fiala oslavil 4. 2. 2024 70 let
Paní Marta Kakosová oslavila 19. 2. 2024 90 let
Paní Květoslava Pilátová oslavila 21. 2. 2024 85 let

Pan Miloslav Mohyla oslavil 12. 3. 2024 70 let
Pan Vladimír Dvořák oslavil 16. 3. 2024 70 let
Paní Vlasta Hlavatá oslavila 18. 3. 2024 80 let
Paní Květuše Pítová oslavila 21. 3. 2024 70 let
Paní Marie Oktábcová oslavila 27. 3. 2024 95 let

OPUSTILI NÁS
V této rubrice přinášíme jména těch, kteří v posledních měsících na-
vždy opustili své blízké. Rodinám a přátelům vyslovujeme upřímnou 
soustrast.
Pan Pavel Dvořák, Paní Miloslava Karlová, Pan Josef Khol a Paní Ma-
rie Pilátová

Všichni výše jmenovaní, nebo jejich příbuzní, vyslovili souhlas se zve-
řejněním svého jména.

Martina Poupětová, předsedkyně kulturní komise

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Datum Čas Název akce Místo konání Organizátor
24. května 19:00 Koncert Václava Koubka Mrač, tvrz Mračos
27. července Historický festival Mrač, tvrz Bitva Mrač – Historický festival

Letní kino Mrač, náves Kulturní komise obce
7. září Rozloučení s prázdninami Mrač, náves SDH Mrač
14. září Bazárek- „Blešák“ Mrač, sál ZO ČSŽ Mrač
22. září Vítání občánků Mrač, sál Kulturní komise obce
19. října Lucerničková stezka za pohádkou Mrač ZO ČSŽ Mrač
28. října Zvon Míru v Roveretu Hasičská zbrojnice, náves SDH Mrač
26. listopadu Čtení z kroniky Kronikářka
7. prosince Milukášská zábava Restaurace Mrač
24. prosince 14:00 Vánoční setkání Mrač, náves SDH Mrač, obec Mrač
25. prosince Vánoční výstup na Chlum Mrač-Chlum Klub českých turistů

KALENDÁRIUM

(Konání akcí může být omezeno či zrušeno, bude-li to vyžadovat aktuální situace.)

V  březnu  letošního roku se konala výroč-
ní schůze již v  novém sále obecního úřadu 
v Mrači, s hudbou a občerstvením.

V sobotu 6. dubna jsme se podíleli při orga-
nizaci Pochodu za povidlovým koláčem na 
trase 18 km Čtyřkoly-Žíňany-Benešov.

Ve čtvrtek 18. dubna se uskutečnila vycházka po 
stezce rytíře Jana Kryštofa Šice od motorestu 
U Rybiček do Českého Šternberka, kde byla za-
končena občerstvením v místní restauraci.

Počasí nám přálo, těšíme se na další výlety či 
setkání.

Za Sdružení ZP Mrač
Anna Veselá, Josef Štěpánek

AKTIVITY SDRUŽENÍ ZDRAVOTNĚ POSTIŽENÝCH


